
Politiški oddelek.• 

Slovenska pravna akademija. 
Mej tista vprašanja, na katera Slovenci obrafamo 

zadnji čas manje pozornosti, spada slovensko vseučilišče v 
Ljubljani, da si potreba tacega vseučilišča sedaj ni manja, 
nego je bila nekdaj. Da se temu vprašanju obrača manje 
pozornosti, je pač kriva domača nesloga. Jeden del Slo
vencev je celo slovensko vseučilišče popolnoma izpustil 
iz svojega programa. Shod slovenskih poslancev 2. okt. 
1890. leta se je bil izrekel za slovensko vseučilišče, a 
pozneje je pa stvar nekako zaspala. 

Seveda čas za poganjanje za slovensko vseučilišče 
poslednja leta ni bil posebno ugoden. Brez ozira na naše 
domače razmere, je bil političen položaj tak, da v tem 
oziru se ni dalo ničesa doseči. 

Ko so Staročehe zamenili Mladočehi, je vlada jela 
se približavati levičarjem. Poslednja leta svojega vladanja 
je bil ministerski predsednik grof Taaffe tako odvisen od 
nemške zjedinjene levice, da bi na osnovo slovenskega 
vseučilišča ne bil mogel misliti, ko bi tudi bil nam Slo
vencem še tako naklonjen. Vedeti je treba, da bode 
osnova slovenskega vseučilišča v Ljubljani mej avstrij
skimi Nemci vzbudila ravno tako velik krik ali pa še 
večji, nego ga je osnova dvojezične gimnazije v Celju. Slo
vensko vseučilišče bode namreč postavilo meje nemškemu 
vplivu na jugu. Če se tako vseučilišče osnuje, ne bode 
več manjkalo slovenskih uradnikov in vlada ne bode 
mogla tako urivati Nemcev na Slovensko. Vse to vedo 
Nemci, in strah pred slovenskimi sodniki in okrajnimi 
glavarji bode koroškim in pa štajerskim Nemcem kar 
pretresal kosti. 

Za TaafFejem je pa prišla koalicijska vlada, v ka
teri je levica igrala odločilno ulogo. Sedaj je bilo pač še 
manje misliti na slovensko vseučilišče. Tudi sta koaliciji 
volilna reforma in celjska dvojezična gimnazija naprav-
Ijali toliko skrbi, da niti misliti ni bilo na osnovo slo

venskega vseučilišča. Ko bi se tedaj bila stvar sprožila, 
bi celo jeden del slovenskih poslancev se bil upiral, da 
se koalicija ne razbije. Seveda začasna Kielmannseggova 
vlada se ni mogla baviti s takimi vprašanji. Še le pred 
grofom Badenijem je zopet misliti na to stvar. 

Prvi čas Badenijevega vladanja je bil odmenjen vo
lilni, davčni in sodnijski preosnovi ter premembi domo
vinskega zakona. Ta važna vprašanja so obsorbirala po
litično delavnost vseh strank, da pač ni bilo mogoče še 
misliti na taka, kot je slovensko vseučilišče. Politični po
ložaj je bil tako nejasen, da bi pač naši poslanci ne 
bili vedeli, kje zastaviti svoje moči. Vlada cinca na vse 
strani, konec postavodajne dobe vznemirja vse stranke in 
v takem trenotju se pač kaj važnejšega doseči ne da. 

Tako je bilo vseučilišče slovensko zginilo za nekaj 
časa z dnevnega reda, a nadejamo se pa, da ne za vselej. 
Po novih volitvah se bode pojasnil položaj, in tedaj bodo 
mogli slovenski poslanci obnoviti svoje tirjatve. Poiskati 
bode jim tudi mogoče drugih strank, ki jih bodo pod
pirale. 

Po našem mnenju se ne bode dalo vseučilišče v 
Ljubljani kar na mah doseči. Sprva se bode nam pač 
zadovoljiti s pravno akademijo ali fakulteto in še le po
lagoma naj se bodo osnovale druge fakultete in tako 
osnovalo popolno vseučilišče. Tudi v Zagrebu so imeli 
dolgo pravno akademijo, predno fee je osnovalo vseuči
lišče. Seveda bode treba gledati, da se ljubljanski pravni 
akademiji dovoli tudi dajati akademične stopinje. Če ne-
kdajne ogerske pravne akademije niso dajale doktorstva, 
pač iz tega še ne sledi, da bi ga ne mogla pravna fa
kulteta v Ljubljani. Mnenje, da doktorstvo morejo dajati 
samo vseučilišča, je pač napačno. Celo v Avstriji imamo 
dve bogoslovni samostojni fakulteti, ki dajate doktorstvo, 
v Nemčiji daje bogoslovna in filozofična akademija v Mun-
stru tudi doktorstvo. Na vsem Francoskem ni skoro no
benega popolnega vseučilišča, a vendar se tudi ondu 
dajo akademične stopinje. Kazstresene so namreč posa
mezne fakultete po raznih mestih, a vsaka ima pravico 
dajati doktorstvo. Tako bi tudi za pravno akademijo v 



504 
Ljubljani ne bilo nobenega povoda, da ne bi mogla dajati 
akademičnih stopinj. 

Seveda pravna akademija naj bode začetek sloven
skemu vseučilišču. Pravno akademijo je tudi ložje osno
vati, nego vse vseučilišče glede učnih močij. V posled
njem oziru je še težava v marsikakem oziru pri Hrvatih. 
Pri nas bi bilo še težje. Polagoma se bode pa dalo do
seči, počemer so že pred več desetletji hrepeneli slo
venski rodoljubi, ako bodemo Slovenci jedini in na naše 
narodne koristi ne pozabimo. Našim poslancem morajo 
biti slovenske narodne koristi v državnem zboru prva 
stvar in za usluge, ki jih store drugim strankam, naj 
odločno zahtevajo protiusluge v narodnem oziru. Kdo 
morda poreče, taka barantaška politika ni lepa, a drže 
se je vse stranke in po drugi poti se sedaj ničesa ne 
daje doseči. 


